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În acest an, la 15 ianuarie, Academia Română 
a omagiat împlinirea a 163 de ani de la naşterea 
Luceafărului poeziei româneşti, Mihai Eminescu.

Preşedintele înaltului for ştiinţific, Ionel Hai-
duc, a menţionat că opera lui Mihai Eminescu 
este cartea de vizită a culturii româneşti.

Ministrul Culturii, Daniel Constantin Barbu, 
s-a referit la „moştenirea fundamentală pe care a 
lăsat-o culturii române M. Eminescu”, iar Remus 

Pricopie, ministrul Educaţiei Naţionale, la faptul 
că „Eminescu a devenit el însuşi o instituţie”.

Academicianul Eugen Simion s-a arătat bucu-
ros că „nu ajung scaune pentru toţi cei veniţi să-l 
omagieze pe Eminescu şi Cultura Română”.

15 ianuarie, ziua naşterii Poetului, a fost de-
cretată, de către Parlamentele de la Bucureşti şi 
Chişinău, şi Zi a Culturii Naţionale. 

La şedinţa festivă au mai vorbit: Dan Berin-
dei, vicepreşedinte al 
Academiei Române, 
academicianul şi sena-
torul Dinu Giurescu, 
academicianul Nicolae 
Breban, academicianul 
Ioan Aurel Pop, rector 
al Universităţii cluje-
ne, Prea Fericitul Dani-
el, patriarh al Bisericii 
Ortodoxe Române, 
academicianul Mihai 
Cimpoi ş.a.

În cadrul manifes-
tării au fost lansate vo-
lumele „M. Eminescu. 
Faximile” şi „Mihai 

Eminescu. Dicţionar enciclopedic” de Mihai 
Cimpoi, considerate evenimente deosebite ale 
eminescologiei.

În încheiere actorul Dorel Vişan a prezentat 
un recital de poeme eminesciene.

La 17 ianuarie, la Ipoteşti, judeţul Botoşani, 
localitatea unde a văzut lumina zilei Mihai Emi-
nescu, la memorialul Ipoteşti – Centrul Naţional 
de Studii „Mihai Eminescu”, academicianului 
Mihai Cimpoi i s-au acordat însemnele de Cetă-
ţean de Onoare al comunei Mihai Eminescu.

Miluţă Jâjâie, directorul Memorialului Ipo-
teşti, a menţionat, între altele, că academicienii 
Mihai Cimpoi şi Nicolae Dabija sunt primele per-
sonalităţi cărora li se acordă acest înalt titlu. La 
eveniment a fost prezentat filmul „Academician 
Nicolae Dabija, Cetăţean de Onoare al comunei 
Mihai Eminescu, Botoşani, România”, căruia i 
s-a acordat acelaşi titlu la 23 noiembrie 2012 (re-
alizator – Ştefan Dodiţă, preşedintele Fundaţiei 
„Nicoară” din Botoşani). 

În aceeaşi zi la Teatrul „Mihai Eminescu” din 
Botoşani a fost lansat volumul „Mihai Eminescu. 
Dicţionar enciclopedic”. Au vorbit pe marginea 
importantei lucrări ştiinţifice: Mihai Cimpoi, care 
s-a referit la conţinutul cărţii şi la etapele de ela-

borare a aceste-
ia, Ştefan Ape-
tri, directorul 
Teatrului „Mi-
hai Eminescu”, 
poeta Lucia 
Olaru-Nenati, 
scriitorii Nico-
lae Dabija, Ion 
Coznei (Su-
ceava), Mihai 
Chiriac şi Dorel 
Galan (Dum-
brăveni), Ştefan 
Dodiţă, preşe-
dintele Funda-
ţiei „Nicoară”, Marieta Baciu, Constantin Adam, 
Ion Ilie, reprezentanţi ai Prefecturii şi ai Primăriei 
Botoşani ş.a.

În rezumatul celor afirmate de vorbitori subli-
niem că această lucrare-monument este unul din-
tre cele mai importante omagii care i s-au adus 
genialului poet, o sărbătoare a spiritului, o carte 
de duminică pusă să lucreze de acum încolo în 
fiecare zi. 

Doina DOBZEU

Zilele acestea, văzând feţele obosite şi mai puţin 
inspirate ale colegilor mei de la Consiliul Naţional 
pentru Acreditare şi Atestare, care trudesc la Rapor-
tul privind activitatea instituţiei noastre în anul 2012, 
am hotărât să-i sustrag puţin de la lucru, încadrându-i 
virtual şi real pe unda creaţiei lui Mihai Eminescu. În 
contextul dat, le-am adresat o singură întrebare: „Ce 
a însemnat sau înseamnă poetul Mihai Eminescu 
pentru Dvs. – cel mai mare scriitor pe care l-a avut 
neamul nostru?” Răspunsurile specialiştilor din fizi-
că, pedagogie, economie, drept, biologie, medicină  
m-au surprins plăcut. Atunci am văzut feţe luminoase, 
inspirate de creaţia eminesciană, care au retrăit calea 
parcursă spre Poet, fiind în formă bună de muncă şi în 
următoarele zile.

„În clasa a 9-a am jucat rolul Cătălinei”

Valentina Furtună, biolog, specialist superi-
or (cancelaria): Pe Eminescu l-am îndrăgit încă din 
şcoală, s. Zăicani, raionul Râşcani. În anul 1970, fiind 
în clasa a 9-a, profesoara de limbă şi literatura română 
(moldovenească, cum îi spuneam pe atunci), Maria 
Miron, mi-a propus să joc rolul Cătălinei în specta-
colul „Luceafărul”, înscenat cu sprijinul studenţilor 
filologi de la Institutul Pedagogic din Bălţi, care fă-
ceau practica pedagogică în şcoala noastră. În viziu-
nea regizorului şi scenaristului, rolul Cătălinei trebuia 
să-l joace o blondă cu părul lung, îmbrăcată în rochie 
albă de mireasă. Mi-am pregătit cu ajutorul părinţilor 
costumaţia respectivă şi am debutat pe scena şcolii şi 
a Casei de Cultură. Păstrez în memorie şi acum ver-
surile pe care le rosteam privind în sus, la Luceafăr: 
„Cobori în jos, Luceafăr blând,/ Alunecând pe-o rază,/ 
Pătrunde-n casă şi în gând / Şi viaţa-mi luminează!“

Cu mare drag am citit şi alte opere ale lui Mihai 
Eminescu. Îmi plăcea nespus de mult să-i recit poezi-
ile. Iar piesa înscenată şi rolul Cătălinei jucat în satul 
natal mi-au lăsat amintiri frumoase. 

A reuşit să cuprindă întreg universul…

Tatiana Chirilă, doctor în economie, şef ad-
junct la Direcţia atestare: Când auzi numele lui 
Eminescu, vrei-nu vrei, te copleşeşte un sentiment 
profund de romantism. Scrise acum mai bine de un 
secol, operele lui rămân a fi nemuritoare, producân-
du-ţi fiori de fiece dată când le reciteşti. Eminescu, 
abordând diverse motive şi tematici în viaţa sa atât 
de scurtă  (doar 39 de ani), a reuşit să cuprindă întreg 
universul, natura, dragostea, istoria, mitologia... Per-
sonalitatea sa cu o viaţă destul de modestă a devenit 
un geniu al timpurilor. 

Poeziile mele preferate: Pe lângă plopii fără soţi, 
O rămâi, Luceafărul, Codrule-codruţule, Sara pe 
deal şi toate celelalte.

A fost mereu o stea

Elena Cuşca, consultant, Direcţia evaluare şi 
acreditare: Literatura noastră a avut parte de-a lungul 
timpurilor de poeţi deosebit de talentaţi, care ne-au lă-
sat opere minunate, de care putem fi mândri.  Deasu-
pra tuturor însă a fost mereu o stea, Luceafărul poeziei 
româneşti  –  Mihai Eminescu, ale cărui versuri le fre-
donezi ca pe un cântec: De-or trece anii cum trecură,/ 
Ea tot mai mult îmi va plăcé,/ Pentru că-n toat-a ei 
făptură/ E-un „nu ştiu cum” ş-un „nu ştiu ce”.

Marele poet a îmbinat  în mod inedit dragostea 
faţă de femeie, de oameni cu cea pentru natură într-un 

întreg: Pe lângă plopii fără soţ…, Revedere, De-or 
trece anii..., De ce nu-mi vii?, La steaua etc.

Ce-ţi pasă ţie, chip de lut?
Liuba Mocanu, doctor în pedagogie, Direcţia 

evaluare şi acreditare: Eminescu, prin Luceafărul 
creat, a îmbogăţit  lumea cu un astru ce ne va lumina 
veşnic. Poetul însuşi, ca şi Hiperion – eroul principal 
din acest poem, prin destinul său tragic simbolizează 
soarta omului de geniu, nefericit, însingurat. Luceafă-
rul sau Hyperion – geniul care caută suprema clipă de 
fericire – este neînţeles şi rămâne la locul său separat 
de societatea din jur: 

“Ce-ţi pasă ţie, chip de lut,/Dac-oi fi eu sau altul ?/
Trăind în cercul vostru strâmt/ Norocul vă petrece,/Ci 
eu în lumea mea mă simt/ Nemuritor şi rece.“

Şi totuşi Luceafărul este în egală măsură un poem 
de dragoste şi un poem filosofic. Poezia de dragoste a 
lui Mihai Eminescu, aidoma florilor de cireş, a florilor 
albastre, ne îndeamnă tot mai puternic să trecem pe 
lângă „plopii fără soţ”, să ne îmbătăm de mireasma 
florilor de tei,  să ascultăm „somnoroase păsărele”, să 
rătăcim prin codrii milenari, întrebându-i ce mai fac, 
să cutreierăm pădurile, ascultând murmurul izvoare-
lor … şi să zicem întotdeauna:  totul  este bine-n lume!

Universul a zâmbit atunci.

Tatiana Callo, dr. hab. în pedagogie, prof. 
univ., şef al Direcţiei atestare: Mihai Eminescu este 
un reper în viaţa noastră a tuturor, căci El ne reprezin-
tă în lume. El este demnitatea şi existenţa noastră ca 
popor ce trăieşte în Univers.

Pentru mine personal Mihai Eminescu este o 
imagine din viitor, spre care tind şi atingerea căreia 
m-ar face mai utilă oamenilor prin versurile dinăun-
trul gândirii şi simţirii mele. De asemenea, poetul este 
un mare semn de întrebare: ce s-a produs în Univers 
de s-a născut un asemenea Om? Poate Universul a 
zâmbit atunci?

Din creaţia sa nu poţi avea ceva preferat: el este 
acceptat totalmente şi integral, pe el îl simţi aşa cum 
îţi percepi propria respiraţie.

Lungul drum parcurs spre Eminescu 

Vitalie Minciună, doctor habilitat în medici-
nă. L-am descoperit pe Eminescu destul de târziu. 
Şi oricât ar părea de straniu, dar l-am descoperit la 
Moscova, unde-mi făceam studiile prin doctorat, pe la 
sfârşitul anilor ’80. 

Sunt, în mare măsură, un produs al tehnicilor 
de deznaţionalizare, aplicate de sistemul politic de 
atunci. Am absolvit o grădiniţă mixtă, unde educa-
toarele vorbeau mai mult ruseşte pentru a 
fi comunicarea şi pe înţelesul copiilor alo-
lingvi. Am urmat o şcoală mixtă, iar mai apoi 
Institutul de Medicină din Chişinău, unde 
toate obiectele ni s-au predat în limba rusă. 
Circa jumătate din studenţii din grupă erau 
alolingvi şi, respectiv, pentru comoditatea 
lor, dar şi a noastră, a băştinaşilor (termino-
logia profesională o posedam doar în limba 
de predare), discuţiile private aveau loc, de 
asemenea, în limba rusă.

Şi a fost nevoie să ajung la Moscova, în-
tr-un mediu lingvistic rusesc absolut, pentru 
a fi cuprins de nostalgie şi a-mi da seama de 
dulceaţa graiului românesc.  Abia atunci am 
început să-l citesc, recitesc şi să-l apreciez 

pe Eminescu. Nu o dată am încercat să-mi reevaluez 
drumul parcurs spre Eminescu, pentru a înţelege de 
ce atât de târziu am sesizat farmecul versului modelat 
de El. De altfel, cred că este important când şi în ce 
circumstanţe ajungi la Eminescu, dar principial este 
să conştientizezi necesitatea de a purcede pe această 
cale.

Omenirea vede Lumea prin ochii geniilor

Ion Holban, doctor în ştiinţe fizico-matematice, 
consultant principal, Direcţia politici şi monitori-
zare doctorat: Am să răspund prin cuvintele poetu-
lui Mircea Vaida: „Eminescu e pâinea noastră cea 
de toate zilele” şi prin aceasta cred că e spus totul. 
Omenirea vede Lumea prin ochii geniilor. Noi – prin 
ochii lui Eminescu. Nici o frază spusă de genii nu e 
la întâmplare. De aceea popoarele culte tipăresc în 
zeci de volume tot ce au spus geniile lor, astfel ca ge-
neraţiile care vin să mediteze asupra a tot ce-au spus 
predecesorii. 

Eminescu este mare, în primul rând, fiindcă e un 
Poet profund naţional, cu rădăcini adânc implantate 
în cultura românească. Şi-a înţeles poporul, nu s-a 
ruşinat de el şi acest lucru i-a permis să fie un poet 
profund universal, preocupat permanent de probleme-
le general umane. El „s-a adăpat”, vorba lui Dante, la 
creaţiile înaintaşilor noştri şi ale marilor gânditori ai 
lumii, începând cu cei din Grecia antică şi terminând 
cu marii filozofi germani. 

Eminescu, ca nimeni altul dintre înaintaşii noştri, 
a apelat la ştiinţă, retopind în creuzetul minţii sale şi 
îmbogăţind cele mai mari achiziţii ale ştiinţei mondi-
ale,  implementându-le în cultura noastră. Eminescu a 
avut stofă de adevărat savant, atât conform calităţilor 
sale intelectuale, cât şi metodelor şi metodologiilor de 
cercetare aplicate. A fost la înălţime şi prin compor-
tamentul său etic, slujind numai adevărul şi nefăcând 
sluj în faţa potentaţilor zilei, manifestându-se ca om 
cu caracter şi cu demnitate. În scrierile sale se simte 
osatura unui puternic sistem filosofic, care se cere a 
sta la baza filozofiei mileniului trei. Eminescu este un 
Munte de Gândire, un Pom al Cunoştinţelor. Opera 
eminesciană are o mulţime de substraturi al rimei, al 
ritmului, al muzicalităţii, al gândului rafinat, al prin-
cipiilor etc.; este multidimensională, multicolonală, 
multicoloră, are structură holografică, partea vorbeşte 
despre întreg, iar întregul despre parte; are structură 
simfonică: sfârşitul se întâlneşte cu începutul… 

Pentru mine contează tot ce a spus Eminescu. 
După cum în fizică se vorbeşte de Lumea lui Newton, 
Lumea lui Einstein, mai există şi Lumea lui Eminescu, 

pe care puţini o pricep. Nu am întâlnit un alt om de 
creaţie care să umanizeze atât de mult Cosmosul şi 
să cosmosizeze Omul. Opera Poetului este în stare să 
trezească la viaţă toate inteligenţele care sălăşluiesc 
nevalorificate în om, totodată ea este un adevărat curs 
de imagistică, sensibilizează la frumuseţea fenomene-
lor din natură toate simţurile. 

Scurt pe doi, Eminescu este etalonul nostru de 
platină şi iridiu (care nu se modifică sub acţiunea fac-
torilor meteorologici, nu se alterează cu timpul). Încă 
sute şi mii de ani înainte, părinţii vor pune dimineaţa 
în ghiozdanul de şcoală al copiilor lor nemuritoarea 
operă a celui care a fost Mihai Eminescu. Iar eu, odih-
nindu-mă sub o cruce la Băcioi, voi fi mulţumit că am 
avut plăcerea să savurez puţin din această apă vie a 
gândirii noastre.

Matricea spirituală a neamului

Academician Valeriu Canţer, dr. hab în ştiinţe 
fizico-matematice, prof.univ., preşedintele Con-
siliului Naţional pentru Acreditare şi Atestare: 
Eminescu este cel care a adus limba română la nivel 
european, iar prin ea şi-a găsit locul şi întreaga cultură 
românească, întrucât renumitul filosof şi cercetător al 
istoriei culturii  Jacob Burckhardt spunea că ”Orice 
cultură începe cu un miracol al spiritului: limba”. Aş 
putea face o paralelă cu geneza şi configurarea struc-
turală a universului şi, respectiv, limba. În abordarea 
astrofizicii moderne despre univers se ştie că el a apă-
rut în urma acelui Big Bang – Marea explozie, dar s-a 
configurat şi a căpătat acea acceleraţie pe care o are 
azi graţie mecanismului inflaţionist, ce a urmat după 
geneza miraculoasă a universului. La fel şi  limba, ea 
s-a germinat în timpuri străvechi, dar a căpătat acea 
structură şi potenţial de dezvoltare prin opera lui Emi-
nescu, ea fiind mecanismul inlaţionist de configurare 
a limbii.

Folosind aceeaşi parabolă cu universul, Eminescu 
mai înseamnă extinderea  inlaţionistă (exponenţială) a 
gândirii şi a spiritului românesc, prin cugetările sale a 
formatat matricea spirituală a neamului. El a creat acel 
centru de atracţie care ca un liant ne ţine împreună. 

Eminescu ne-a arătat şi ne-a inspirat credinţa că 
şi reprezentanţii acestui popor mioritic sunt capabili 
să scrie pagini de certă valoare în literatura şi cultura 
universală. Eminescu a trezit la viaţă creatoare pleiade 
de generaţii ale neamului nostru. Să ne amintim de 
Brâncuşi, Ionescu, Enescu, Sadoveanu, Blaga, Eliade 
şi mulţi alţii. Astfel, pot constata că şi mie mi-a insu-
flat credinţă în forţele proprii, mi-a îndreptat cugetul 
spre o analiză de ansamblu universal. 

El ne-a făcut să rezistăm, mai ales, aici, în 
Basarabia, în faţa multiplelor cataclisme care s-au 
abătut peste noi. Marile încercări ale destinului 
pot fi totuşi anesteziate prin cultură şi literatură. 
Vibraţiile pline de armonie ale versului eminesci-
an mi-au trezit auzul muzicalităţii limbii, în parti-
cular, şi al muzicii, în general.

Lucrări preferate: poeme: Atât de fragedă..., 
De câte ori, iubito..., Rugăciunea unui dac, Epi-
gonii, Înger şi demon, Floare albastră, La steaua, 
Sonet II (Sunt ani la mijloc), Sonet III (Când însuşi 
glasul gândurilor tace), Lacul, Melancolie, Poves-
tea teiului. Proză: Sărmanul Dionis, Cezara, arti-
colele de publicistică din ziarul „Timpul”.

A intervievat Tatiana ROTARU

CU EMINESCU, ÎN SECOLUL XXI…

Eminescu – un Munte de Gândire, un Pom al Cunoştinţelor

Nicolae  Botgros – 60

Reperele veşniciei 
noastre

Convingerea mea dintotdeauna a fost şi va rămâne până 
dincolo că un popor nu poate exista, persevera sau nemuri 
fără limba şi tradiţiile sale milenare, fără obiceiurile, datinile 
de la izvoare, fără horele jucate de străbuni încă în zorii naţiu-
nii şi propulsate în timp, nealterate, de către demnii succesori. 
Or, o naţiune nici nu se poate constitui văduvită atât de cele 
menţionate deja, cât şi de baladele, doinele, cântecele de dor 
şi tristeţe, dar şi de veselie (c-aşa-i viaţa) aflate la sorginte, 
apoi pe-ntreg parcursul său, al naţiunii. Iar acum, când sun-
tem afectaţi de crizele de ordin material şi nu numai, oare 
în ce şi cine ne-am transforma, nesimţind murmurul apelor, 
freamătul frunzelor, venirea şi plecarea florilor multicolore şi 
alte fenomene redate perfect de instrumentele noastre popula-
re? În numele idealului respectiv m-am amestecat şi eu, vorba 
poetului, cu dorul, cu patima, cu plânsul, cu mugurul şi ra-
mul, cu suferinţa poporului meu şi Dumnezeu mi-a dat vlagă 
şi pasiune să-mi slujesc neamul preţ de circa şase decenii cu 
valorile perene, contribuind astfel la menţinerea echilibrului, 
verticalităţii şi demnităţii tuturor alor mei, din viţa ştefaniană. 

Pun un accent aparte pe fenomenul punctat, gândindu-mă 
concomitent şi la distinsele personalităţi aici născute şi aici 
răsădindu-şi în suflet dragostea de neam pentru cât Creatorul 
le va milui cu zile. Mă refer în primul rând la virtuozul Ni-
colae BOTGROS, renumit violonist, lăutar de la vatra biju-
teriilor folclorice. Vioara a învăţat-o de la tatăl său, Dumitru 
Botgros, acolo, la Bădicul Moldovenesc, din părţile Cahulu-
lui. Şi eu, la rându-mi, mi-am făcut studiile dintâi la şcoala  
tatălui meu Cozma, în aşezarea orheiană Susleni şi în satele 
din împrejurimi. Iată că primele învăţături s-au dovedit a fi ca 
o binecuvântare a Celui de Sus. În casa părintească a maes-
trului pe care-l omagiem aici, creşteau cinci surori şi trei fraţi, 
toţi muzicanţi nativi. 

Nicolae a adunat în inima sa splendoarea cântecelor ro-
mâneşti, nostalgia, căderea pe gânduri, neliniştea, zvâcnetul 
neîntrerupt al lor. După absolvirea Colegiului de Arte din So-
roca face Academia de profil din capitală, iar mai bine de trei 
ani asigură conducerea artistică la Casa raională de cultură 
din  Edineţ. Pe urmă este angajat în Orchestra ansamblului 
nostru, ce pe atunci nu revenea bine dintr-un turneu, că pleca 
imediat în altul, astfel încât Nicolae Botgros cu vioara sa cu-
treieră satele şi oraşele republicii, numeroase ţări de pe glob 
şi, bineînţeles, Răsăritul Depărtat, Uralul, Siberia, Pskovul, 
Sankt-Petersburgul ş.a.m.d. După un îndelungat itinerar con-
certistic întreprins în Australia şi Noua Zeelandă, s-a apropiat 
de mine, rugându-mă să-i accept demisia, cu sincera mărturi-
sire că şi-ar dori să înfiinţeze un taraf de muzică populară. În 
plus, a solicitat să-i eliberez şi doi viorişti de care are nevoie 
stringentă în această privinţă. Cum aş fi putut să mă pun de-a 
curmezişul doleanţei, dar şi a visului său ca atare?! Pe dea-
supra i-am promis că în caz de eşec este aşteptat să revină în 
orchestră. 

Am bucuria şi onoarea că astăzi Nicolae Botgros dirijează 
poate că cea mai valoroasă orchestră de la noi şi nu numai 
şi la a cărei temelie s-a aflat chiar el în persoană! Gânduri-
le noastre comune privind neamul, rădăcinile, limba, istoria, 
tradiţiile ne adună în Sălile unde concertează celebra orches-
tră „Lăutarii”. Nicolae Botgros ştie să descopere prin cântec 
noi şi noi valenţe ale spiritualităţii poporului român. El este 
vlăstarul sănătos care adună seve dătătoare de viaţă din glia 
strămoşească. S-a impus ca cel mai mare viorist aproape că 
în întregul spaţiu carpato-pontic-danubian. Fire sensibil, mă-
rinimos şi înţelegător, talent viguros, sapă tot mai adânc în 
lucrarea de identificare a valorilor autentice. 

Celebritatea Orchestrei naţionale de muzică populară 
„Lăutarii” a trecut încă de la descălecatul anilor ’90 Prutul 
şi alte hotare din vestul european. Astăzi nu vei afla un solist 
vocal de marcă din dreapta râului despărţitor care să nu-şi 
dorească evoluarea ori realizarea CD-urilor sub acompania-
mentul minunaţilor lăutari ai lui Nicolae Botgros. Amintim 
cu satisfacţie că, la capătul anilor ’80, încoace au venit să cân-
te cu drag de Basarabia interpreţi notorii ca Sofia Vicoveanca, 
Benone Sinulescu, Mioara Velicu, Mina Pâslaru, Ion şi Ionuţ 
Dolănescu, Maria Ciobanu, Lucreţia Ciobanu, Irina Loghin, 
Nicolae Furdui Iancu…, marii instrumentişti de azi şi ca  de 
când ne ţinem minte – Gheorghe Zamfir, Dumitru Fărcaş, Du-
mitru Zamfira, Luca Novac şi alţi artişti. Şi toate acompaniaţi 
de Nicolae Botgros. De asemenea, maestrul a dat undă verde 
în concertele sale, scoţându-le şi mai în faţă, notorietăţilor din 
partea locului, precum Nicolae Sulac, Nicolae Glib, Zinaida 
Julea, Igor Rusu, Ioana Căpraru, Vadim Gheorghelaş, Anişoa-
ra Dabija, Nicolae Cibotaru, Lidia Bejenaru…, neîntrecuţilor 
naişti Vasile Iovu, Boris Rudenco, Marin Gheras…

Nicolae Botgros este Artist al Poporului, Cavaler al Ordi-
nului Republicii, laureat al Premiului Naţional, distincţii pe 
care le merită şi la care se pot adăuga altele şi altele, pen-
tru marele său talent zidit neîntrerupt în repetiţii şi în sutele 
de spectacole muzicale prezentate aici şi în faţa fraţilor din 
dreapta Prutului. Sub inegalabila sa baghetă s-au derulat un 
şir de festivaluri în mai tot cuprinsul meleagului ce ne-a dă-
ruit Mioriţa, Meşterul Manole, ce-a dat lumii pe Eminescu, 
Brâncuşi, Creangă, Alecsandri, Enescu, Stănescu, Vieru…

Parafrazându-l pe Cristian Pomohaci, preot şi interpret de 
folclor, Nicolae Botgros a devenit un nume emblematic, dar 
şi o conştiinţă a culturii naţionale. 

Cei 60 de ani de viaţă, pe care-i rotunjeşte mâine, nu-s 
numai un prilej de bilanţ, ci un moment fericit de a-şi trasa 
alte proiecte artistice materializate în cântece inspirate din ce 
avem mai sfânt – credinţa, iubirea de neam şi rugile către 
Tatăl Nostru Ceresc întru ajutorare şi îndurare permanentă. 
La noi performanţe pe tărâmul muzicii populare, iubite Ni-
colae Botgros. Vom fi fericiţi să te admirăm încă toţi atâţia 
ani înainte.

Cu tot dragul, 
Vladimir CURBET, 
Artist al Poporului 

Ziua culturii naţionale la CNAA

 Preşedintele Academiei de Ştiinţe a Republicii Moldova, 
Gheorghe Duca, s-a născut în satul Copăceni, sat în care a vă-
zut lumina zilei şi poetul Adrian Păunescu. Ca om de ştiinţă, 
el reprezintă un reper pentru oamenii de ştiinţă şi cultură din 
Republica Moldova. Adeseori el a trebuit să fie în luptă cu pro-
pria personalitate, deoarece are a se confrunta cu multe medi-
ocrităţi care i-au creat destule probleme. Atacurile la adresa 
Domniei Sale nu au contenit nici astăzi. În cele ce urmează el 
ne va spune cât adevăr şi câtă minciună există în afirmaţiile 
detractorilor săi.

– Ce puteţi să ne spuneţi despre Academia de Ştiinţe a Republi-
cii Moldova?

– Ultimii 20 de ani au fost ani de încercare. Noi nu trebuie să ne 
transformăm, ci să ne schimbăm în procesul de abordare a ştiinţei. 
Mentalitatea noastră trebuie să fie mai pragmatică, cu mai puţine 
iluzii. Noi construim o ţară care trebuie să fie diferită de ceea ce 
a fost până acum, şi nu după modelul impus de alţii. Suntem nişte 
roboţi umani limitaţi tot timpul la necunoaştere. Nu avem suflet, nu 
avem trăire, avem doar ceva mecanic, pentru că ni s-a spus că nu 
trebuie să cunoaştem de unde venim. Această abordare trebuie ela-
borată de noi toţi, începând de la originile neamului nostru. La noi 
în Sângerei, de unde este mama mea, mai înţelept era bunicul meu, 
moş Andrei, care ceea ce spunea aşa şi era. Dădea sfaturi oamenilor 
care veneau la el. Aşa şi noi, ar trebui să-i ascultăm pe cei care ştiu 
şi cunosc istoria acestui neam. Acum se luptă împotriva Academiei, 

aşa cum a făcut preşedintele turkmen, care a desfiinţat Academia 
cu totul. 

– Academia reuneşte adevăratele valori. Ce ne puteţi spune des-
pre opoziţia împotriva dumneavoastră şi a Academiei?

– Când l-am întrebat pe maestrul Eugen Doga: Cum aţi creat 
muzica asta minunată? el a spus că nu ştie. Aşa şi eu nu ştiu să răs-
pund la această întrebare. Dacă ceea ce noi avem azi este suficient, 
atunci să lăsăm să funcţioneze. Anul acesta a fost publicată în Ger-
mania o monografie de 400 de pagini pe care am făcut-o eu. Acesta 
este răspunsul meu împotriva celora care ne defăimează. 

– Aveţi un titlu în Italia. Ce înseamnă acest titlu obţinut pe me-
rit?

– Este un premiu în domeniul culturii şi ştiinţei dat de Guver-
nul Italiei. Eu am ţinut cursuri în Italia, sunt membru al Academi-
ei Române, a Federaţiei Ruse, a Ucrainei, al Academiei Europene. 
Am mai multe premii prestigioase. Din anul 1992, sunt membru al 
Academiei din Republica Moldova. La 40 de ani eram cel mai tânăr 
membru, şi acum aud că Duca este bătrân şi trebuie dat jos. Noi 
suntem o entitate ştiinţifică ce trebuie lăsată să promoveze ştiinţa şi 
elitele ştiinţifice şi culturale. Se aruncă cu pietre în Academie, deşi 
noi suntem prima instituţie din Republica Moldova care am semnat 
un acord cu Comunitatea Europeană. Este o istorie de succes care 
nu poate fi negată.

– Ce puteţi să ne spuneţi despre problema limbii române în 
Transnistria?

– În Transnistria e o politică inumană faţă de români şi faţă de 

limba română. Eu nu am dreptul să intru pe teritoriul Transnistriei 
fără permis special. 

– Ce atitudine are actualul preşedinte Şevciuk faţă de această 
încălcare a drepturilor omului?

– El este un simplu instrument în mâna Rusiei. Eu nu cunosc 
aceste aspecte politice, dar cred că a fost o şansă de schimbare, 
şansă pe care noi am pierdut-o. 

– Integrarea în cultura europeană a Academiei este pe un făgaş 
bun. Ce rezultate aţi obţinut şi ce puteţi să ne spuneţi despre aceas-
tă integrare?

– Noi am elaborat cu experţii din alte ţări o strategie până în anul 
2020. Este la Guvern şi aşteptăm aprobarea. Noi trebuie să trans-
punem actele normative europene în Republica Moldova. Suntem 
membri ai asociaţiei de la 1 ianuarie 2012 la spaţiul ştiinţific euro-
pean. Pentru următorul pas, proiectul numit „Orizont 2020” trebuie 
să transpunem legislaţia în domeniul ştiinţific de la nivel european 
în Republica Moldova. Dacă la anul atingem aceste scopuri, vom 
consolida comunitatea ştiinţifică în Republica Moldova.

– Ce aşteaptă Academia de la academicianul Gheorghe Duca?
– Să fie sănătos şi păzit de răutăţile celorlalţi, să petreacă mai 

multe clipe în familie alături de soţie, să producă cunoştinţe în do-
meniul chimiei şi chimiei ecologice. Duca nu trebuie să fie un con-
sumator, ci un producător în prietenie şi înţelegere deplină cu cei 
din jur. 

Interviu realizat de Mihai Sultana VICOL

„Academia este o istorie de succes care nu poate fi negată”

Recital de poezie la bustului lui Mihai Eminescu 
de pe Aleea Clasicilor din Chişinău


